
Rje enje za TE Plomin C“ izdano ješ „  
pod pritiskom potpredsjednika Vlade 

a i aČ č ć

Ministarstvo za tite okoli a iš š  
prirode je izdalo Rje enje o ob-š
jedinjenim uvjetima za tite oko-š
li a.  Time je  ministar  Mihaelš  
Zmajlovi  pokazao da vi e e-ć š ž
li  biti  pomo nik  ć Potpredsjed-
nika Vlade a i a, negoČ č ć  to e-š ž
li biti ministar za tite okoli a iš š  
prirode. Zbog niza nezakonito-
sti Zelena akcija i Zelena Istra 
e u propisanom roku pokre-ć

nuti postupak pred Upravnim 
sudom, na kojem emo, uvje-ć
reni smo, uspjeti dokazati ne-
legalnost  cijelog  procesa  te 
zaustaviti projekt

Unatoč očitoj neusklađenosti plani-
rane TE „Plomin C“ s prostornim 
planom Istarske županije te unatoč 
trošku kojeg će RH u slučaju grad-
nje TE morati snositi zbog emisija 
stakleničkih plinova, 20. rujna 2012. 
Ministarstvo zaštite okoliša i priro-
de (MZOIP) je izdalo Rješenje o ob-
jedinjenim uvjetima zaštite okoliša. 
Time je ministar Mihael Zmajlović 
pokazao da više želi biti pomoćnik 
Potpredsjednika Vlade Čačića, nego 
što želi biti ministar zaštite okoliša i 
prirode. Zbog niza nezakonitosti Ze-
lena akcija i Zelena Istra će u pro-
pisanom  roku  pokrenuti  postupak 
pred  Upravnim  sudom,  na  kojem 
ćemo, uvjereni smo, uspjeti  doka-
zati nelegalnost  cijelog procesa te 
zaustaviti projekt.
Obzirom  na  aktivno  zagovaranje 
ovog projekta od strane prvog pot-
predsjednika Vlade Radimira Čači-
ća, bilo je teško i zamisliti da Mini-
starstvo ne izda Rješenje. Potpred-
sjednik Vlade Čačić je vrlo aktivno 
poticao  projekt,  prejudicirao  sadr-
žaj Rješenja MZOIP-a čime je vr-
šio pritisak na dužnosnike navede-
nog Ministarstva, te doprinio ostav-
ci pomoćnika u MZOIP-u Davora 
Škrleca, koji se protivio realizaciji 
TE „Plomin C“.
Želimo podsjetiti na kronologiju pri-
tisaka  i  obmanjivanja  javnosti  od 

strane g. Čačića, za koje smatramo 
da su rezultirali izdavanjem Rješe-
nja:
Na regionalnoj konferenciji o ener-
getici  u  Zagrebu  sredinom  lipnja 
Radimir Čačić je odlučno izjavio da 
"ide taj Plomin“, i na taj način pre-
judicirao mišljenje Povjerenstva MZ-
OIP koje  je  procjenjivalo prihvat-
ljivost ovog zahvata na okoliš. Uv-
jereni smo da je g. Čačić navede-
nom izjavom izvršio pritisak na čla-
nove Povjerenstva, koji su nekoli-
ko dana kasnije dali pozitivno miš-
ljenje o ovom projektu.
Davor Škrlec, dotadašnji pomoćnik 
ministra  zaštite  okoliša,  je krajem 
lipnja dao ostavku, velikim dijelom 
zbog pristiska kojeg je na njega vr-
šio Radimir Čačić. G. Škrlec je pret-
hodno više puta javno iskazivao svo-
je protivljenje realizaciji TE „Plo-
min C“, što nikako nije odgovaralo 
g. Čačiću. 
Zatim je Potpredsjednik Vlade Ča-
čić 24. srpnja zajedno s predstavni-
cima HEP-a održao konferenciju za 
medije gdje je objavljeno da je ras-
pisana Obavijest za iskazivanje inte-
resa za TE "Plomin C". Ova Oba-
vijest  je  prezentirana  kao  početak 
izgradnje TE, iako u tom trenutku 
MZOIP još uvijek nije izdalo Rje-
šenje kojim se okončava proces pro-
cjene utjecaja na okoliš, pa je jasno 



da  pravi  natječaj  nije  niti  mogao 
biti  raspisan.  U ovom procesu  su 
tvrtke samo iskazivale neobavezu-
jući interes za strateškog partnera, 
a tek nakon toga slijedi postupak u 
kojem odabrane tvrtke trebaju po-
slati obvezujuće ponude.
Potpredsjednik Vlade Čačić je 10. ko-
lovoza izjavio da se javilo već 45 
ponuđača za ovaj projekt, čime je 
stvarao privid da tvrtke širom svi-
jeta žele graditi TE „Plomin C“. U 
stvarnosti, tvrtke su samo zatražile 
dokumentaciju  na  osnovu  koje  bi 
procjenile da li su zainteresirane za 
projekt. Kao što smo naknadno sa-
znali G. Čačić grubo je demantiran 
kada se ustanovilo da je za TE "Plo-
min C" interes iskazalo tek 7, za sa-
da nepoznatih, tvrtki. 
Istog dana je Potpredsjednik Vlade 
Čačić rekao da je među ponuđači-
ma i  njemačka  tvrtka  RWE.  Tom 
prigodom  je  tvrdio  da  smo  širili 
dezinformacije izjavom da smo bili 
na skupštini dioničara RWE-a i da 
je predstavnik uprave te tvrtke izja-

vio da nisu zainteresirani za TE „Plo-
min C“. Na taj način je g. Čačić že-
lio ocrniti protivnike ovog projek-
ta, i time smanjiti naš kredibilitet u 
nastavku kampanje protiv ovog štet-
nog projekta. Međutim, objavili smo 
snimku godišnje skupštine RWE-a, 
gdje predstavnik njihovog Izvršnog 
odbora zaista tvrdi da nemaju plan 
investirati u TE „Plomin C“, a isto 
je i RWE nedavno potvrdio priop-
ćenjem što dokazuje istinitost naših 
tvrdnji te jasno ukazuje da je g. Ča-
čić, ne po prvi puta, obmanuo jav-
nost.
Zatim je Ministarstvo gospodarstva, 
kojem je Potpredsjednik Vlade Ča-
čić na čelu, 13. kolovoza poslalo pri-
općenje medijima s tvrdnjom da će 
15. rujna objaviti popis svih ponu-
da s iskazom interesa za izgradnju 
TE "Plomin C", iz kojeg će biti vid-
ljivo  da  je  RWE  jedan  od  ponu-
ditelja. Na taj način je još jednom 
obmanuta  javnost,  kao  i  potenci-
jalni investitori koji su tvrdnjom o 
zainteresiranosti RWE-a stekli do-

jam da se radi o isplativom i atrak-
tivnom projektu.  Do izlaska  ovog 
dvomjesečnika 15. rujna je prošao, 
popis ponuditelja nije službeno ob-
javljen, a RWE je jasno priopćio da 
nisu zainteresirani za izgradnju TE 
"Plomin C".
Zaključno, 14. rujna su predsjednik 
i prvi potpredsjednik Vlade izjavili 
da je odlučeno da će TE "Plomin C" 
biti pogonjena na ugljen čime je ot-
klonjen i privid da će odluka o pri-
hvatljivosti TE na okoliš biti done-
sena neovisno i bez pritisaka. Niti 
tjedan dana nakon toga, 20. rujna, 
ministar Zmajlović očekivano je do-
nio  Rješenje  o  prihvatljivosti  TE 
"Plomin C" za okoliš. 
Iako su ovi pritisci g. Čačića uro-
dili  izdavanjem Rješenja,  uvjereni 
smo da ćemo nastavkom kampanje 
te tužbom Upravnom sudu uspijeti 
zaustaviti ovaj projekt 

Zelena akcija i Zelena Istra

Istarska upanija kona no shvatilaž č  
razliku izme u Istre i kotskeđ Š

Ovogodišnja velika suša zatvorila je 
mnoge špine, ali i otvorila mnoge 
oči. Pamtimo ne tako davne izjave 
čelnika istarskog vodovoda o tome 

kako je vode dovoljno i kako nema 
brige zbog golf terena. Pamtimo i 
izjave istarskih političara promotora 
golf  industrije  i  investitora  u golf 

da će se za potrebe zalijevanja golf 
terena koristiti isključivo pročišće-
na otpadna voda. Praksa je pokaza-
la da se radilo samo o demagogiji 
kako bi se umanjila loša slika golfa 
u javnosti zbog šteta za lokalnu za-
jednicu koju bi nepromišljeni raz-
voj te djelatnosti mogao prouzroči-
ti. Prvi izgrađeni golf teren u Istri, 
Crveni vrh, pokazao je istinu: inve-
stitor se odlučio na korištenje ogro-
mnih količina voda pitke vode iz vo-
dovoda za zalijevanje terena iako u 
Prostornom planu Istarske županije 
stoji da se "voda iz vodoopskrbnog 
sustava ne smije koristiti u normal-
nim uvjetima održavanja golf igra-
lišta, osim u izvanrednim uvjetima 
dugotrajnih suša (!?), i  to samo u 
kratkim vremenskim periodima...". 
Umjesto da investitora upozori na 
nužnost poštivanja propisa i da se 
obustavi otvaranje igrališta do uskla-



Su a kakvu imamo ove godineš  
u Istri u slijede im godinamać  
ne e biti malo vjerojatan hir vre-ć
menskih prilika ve  uobi ajenać č  
pojava. Navedena studija pred-
vi a prosje ne klimatske uvje-đ č
te, to zna i da nisu nemogu eš č ć  
i  su e drasti nijeg intenziteta.š č  
Na  zeleni  Mediteran e se uš ć  
manje od dvadeset godina kli-
matski preseliti iz umjerenog u 
suptropski pojas!

đivanja sa odredbama iz Prostornog 
plana, župan Jakovčić "ozakonio" je 
otvaranje igrališta "Crveni vrh" pr-
vim počasnim udarcem. Sam inve-
stitor obmanjivao je u početku jav-
nost pričama o izgradnji desaliniza-
tora za potrebe zalijevanja golf te-
rena. 
Jeste li primijetili kako nitko od njih 
ovog ljeta  ne spominje  više  golf? 
Današnji ministar turizma bio je me-
đu glavnim zagovaračima izgradnje 
većeg broja golf terena u Istri, dje-
latnosti od "strateškog interesa za ra-
zvoj turizma", kao i prijedloga 2006. 
godine da im se voda iz vodovoda 
prodaje po cijeni od najviše 2 kune 
po kubiku, da ne plaćaju vodni do-
prinos ni naknadu za uređenje vo-
da.
Godinama smo upozoravali na ne-
promišljenost i kratkovidnost poli-
tike koja je dopustila da se u Pro-
storni  plan  Istarske  županije  ucr-
taju 23 golf igrališta, od kojih je za 
njih 10-ak Ministarstvo već izdalo 
rješenja o prihvatljivosti zahvata za 
okoliš i investitori mogu u svakom 
trenutku započeti s njihovom grad-
njom. Godinama smo upozoravali na 
gotovo mafijašku omertu - šutnju iz 
odanosti i pripadnosti "obitelji" onih 
koji  trebaju  brinuti  o  opskrbi  vo-
dom za poljoprivredu i  stanovniš-
tvo u županiji. 
Ovogodišnja  suša  potvrđuje  pred-
viđanja  koja  govore  da  će  se  do 
2050. godine količina oborina sma-
njiti za 20-25% i da će temperatura 

porasti i to naročito u obalnim di-
jelovima. Taj je očekivani proces već 
dobio svoje ime: tropikalizacija me-
diteranskog bazena. S vodom se, sto-
ga, mora razumno gospodariti i pla-
nirati.  Dosadašnja rasipnička poli-
tika morat će se mijenjati. Jedno od 
osnovnih pravila kod izgradnje golf 
igrališta trebalo bi biti izbjegavanje 
konkurencije s ostalim korisnicima, 
a to je snabdijevanje vodom za piće i 
potrebe navodnjavanja u poljopriv-
redi, koji ne bi smjeli biti ugroženi. 
Međutim, izrađivači studija utjeca-
ja na okoliš za golf igrališta ne uzi-
maju u obzir potrebe poljoprivrede 
prilikom izrade  studija,  niti  se  na 
županijskoj razini netko potrudio us-
kladiti planiranje potrošnje vode svih 
planiranih  golf  igrališta  s  velikim 
količinama vode potrebne za navod-
njavanje u poljoprivredi, naročito u 
periodima kada je  ukupna potraž-
nja za vodom velika. Danas se na-
vodnjava samo 1,5 % ukupno kori-
štenih poljoprivrednih površina, a po-
trebe i aspiracije potencijalnih ko-
risnika vode u poljoprivredi su za-
ista velike. Plan navodnjavanja Istar-
ske županije procijenio je sadašnje 
ukupne potrebe za navodnjavanjem 
u poljoprivredi na 83,4 milijuna m3 

godišnje. Usporedbe radi, potrebno 
je znati da poljoprivredne površine 
troše 2.000 do 3.000 kubika godiš-
nje po jednom hektaru dok golf te-
reni troše između 6.000 i 7.000 ku-
bika - dva do tri puta više po hekta-
ru od poljoprivrede. Europska agen-
cija za zaštitu okoliša u analizi iz 
ožujka 2009. navodi podatak o pro-
sječnoj potrošnji vode golf terena iz-
među 6.500 do čak 10.000 kubika vo-
de po hektaru godišnje!

Jedinom  golf  igralištu  u  Istri 
zbog suše prijeti propast 

Nakon uvedene opće zabrane koriš-
tenja vode iz vodopskrbnog susta-
va za zalijevanje poljoprivrednih po-
vršina u Istri, i golfu Crveni vrh is-
ključena je voda. Male količine vo-
de iz vlastite bušotine nisu dovolj-
ne za velike apetite golfskih trav-
njaka. Propast koja prijeti ovom za 

sad jedinom golf terenu u Istri po-
služit će kao pouka za basnu o kra-
tkovidnom istarskom političaru, struč-
nim  službama  u  službi  politike  i 
golfu.

Učestalost  ekstremnih  suša  – 
budućnost  na  koju  se  moramo 
pripremiti

U srpnju 2012. godine dr. Aiguo Dai 
iz američkog Nacionalnog Centra za 
atmosferska istraživanja objavio je 
studiju u kojoj je objedinio rezulta-
te  čak 22 kompjuterska klimatska 
modela. Detaljna analiza zaključu-
je da će povećanje temperature ve-
zane uz globalne klimatske prom-
jene uzrokovati učestalost ekstrem-
nih suša na velikom dijelu planete 
u slijedećih tridesetak godina. Jači-
na suše uobičajeno se mjeri PSDI 
indeksom (Palmer Drought Severi-
ty Index) na skali od -10 do +10 gdje 
indeks -4 označava ekstremnu su-
šu. Rezultati govore da će posebno 
drastično biti pogođene mediteran-
ske zemlje, pa će tako do 2030. g. 
Istra imati prosječan indeks suše od 
-3 do -4. Drugim riječima, suša kak-
vu imamo ove godine u Istri u sli-
jedećim godinama  neće  biti  malo 
vjerojatan hir vremenskih prilika već 
uobičajena pojava. Navedena studi-
ja predviđa prosječne klimatske uv-
jete, što znači da nisu nemoguće i 
suše drastičnijeg intenziteta. Naš ze-
leni Mediteran će se u manje od dva-
deset  godina klimatski  preseliti  iz 
umjerenog u suptropski pojas!
O moći predviđanja suvremene zna-
nosti dovoljno govori činjenica da 
je 4. srpnja ove godine na CERNu 
otkriven Higgsov bozon kojeg je Pe-
ter Higgs predvidio u svojoj teoriji 
prije čak 52 godine. Hoćemo li i da-
nas biti toliko neodgovorni prema 
sebi  i  budućim generacijama,  od-
mahivati rukom na klimatske mo-
dele zbog nepouzdanosti predviđa-
nja i propustiti priliku da na vrije-
me pripremimo naš još uvijek ze-
leni poluotok na klimatske izazove 
koji su pred nama?

Dušica Radojčić



Izlo ba "Lungomare: dio kolektivnež  
memorije i osje aja pripadnosti gradu"ć  
u Kinu Valli u Puli
Povod i  cilj  izlo be je  ukazi-ž
vanje  na  zna aj  koji  Lungo-č
mare  ima  za  mnoge  genera-
cije Puljana i poticanje javne 
rasprave  o  primjerenosti  lo-
kacije novog velikog ure ajađ  
za pro i avanje u toj zoni.č šć

Od 10. rujna do 15. listopada 2012. 
godine u Kinu Valli u Puli možete 
ponovo  pogledati izložbu fotogra-
fija "Lungomare: dio kolektivne me-
morije  i  osjećaja  pripadnosti  gra-
du", koju su u sklopu kampanje pro-
tiv lociranja novog gradskog proči-
stača fekalnih voda na najomiljeni-
jem gradskom šetalištu uz more - Lun-
gomareu, organizirale Zelena Istra i 
Udruga Za Sisplac.
Posjetite izložbu koja će vam doča-
rati povijest Lungomarea i upišite u 
knjigu svoje  komentare  o namjeri 

Grada Pule da  novi veliki  uređaj, 
primjeren industrijskoj zoni, smje-
sti uz gradsku plažu unutar park šu-
me.
Izložba je prvotno postavljena u Do-
mu branitelja u Puli u srpnju ove 
godine, ali smo ju zbog velikog in-
teresa  građana  odlučili  ponoviti  u 
suradnji s pulskim Kinom Valli.
Povod i  cilj  izložbe je ukazivanje 
na značaj koji  Lungomare ima za 
mnoge generacije Puljana i potica-
nje javne rasprave o primjerenosti 
lokacije novog velikog uređaja za 
pročišćavanje u toj zoni.
Lungomare je gotovo mitsko mje-
sto više generacija Puljana kojem gra-
đani pridaju veliku važnost i vrijed-
nost. Kao takvom, gotovo da i ne-
ma  manje  prikladnog  mjesta  za 
smještaj uređaja za pročišćavanje fe-
kalnih voda u gradu. Iskoristite prili-
ku, priključite nam se u apelu i kri-
tici  gradske  uprave  zbog  takve 
odluke.

Kino pod zvijezdama u dvori tuš  Dru tvenogš  
centra Rojc predstavilo svjetski poznat 
dokumentarac "Ova zemlja je na a zemlja"š

Istra ivanjaž  su pokazala da je 
gotovo 1/4 svjetske biomase 
pretvorena u robu i prodaje 
se na tr i tu! Privatnož š  preuzi-
manje onoga toš  je nekada 
pripadalo svima nama prika-
zuje se kao napredak za ov-č
je anstvo,č  iako se potom na-
me eć  jedino logi noč  pitanje - 
koja je cijena tog "razvoja"?

Solarno kino CosyMo Solar Cine-
ma putujuće je kino na otvorenom 
koje se u potpunosti napaja solar-
nom energijom. Turneja solarnog ki-
na prekogranični je projekt koji su-
rađuje s partnerima poput filmskih 
festivala, filmskih škola, nevladinih 
organizacija te individualnim inici-
jativama. Upravo je jedna takva su-
radnja s udrugom Zelena Istra (uz 
financijsku podršku Nacionalne za-
klade za razvoj civilnog društva, u 

sklopu projekta Novi izazovi zaje-
dničkom zagovaranju za održivu lo-
kalnu prostornu politiku) i Pula Film 
Festivalom već treću godine zare-
dom dovela u dvorište Društvenog 
centra Rojc dragog nam gosta iz Ni-
zozemske, koji iz godine u godinu 
uveseljava svojim dolaskom sve ve-
ći broj posjetitelja kina pod zvije-
zdama. Mobilno solarno kino  ima 
vlastiti solarni sustav napajanja s 
tri solarna panela koja se nalaze na 



krovu kombija koji za vožnju kori-
sti elekričnu energiju ili biogorivo. 
Solarnom energijom također se na-
paja i sva audiovizualna oprema 
potrebna za održavanje filmske pro-
jekcije koja može trajati i do 8 sati. 
Samo pola sata pripreme za film-
sko platno i zvučnu opremu, na ne-
koj neobičnoj lokaciji, i sve je spre-
mno za noćni filmski doživljaj na 
otvorenom. Ove je godine kino pod 
zvijezdama obišlo male istarske gra-
dove, kao što su Barban, Labin, Pre-
mantura, Fažana i Svetvinčenat, dok 
mu je polazišna točka bila upravo 
kod nas - u dvorištu Društvenog 
centra Rojc predstavljanjem doku-
mentarnog filma "Ova zemlja je 
naša zemlja: borba za povrat zajed-
ničkih dobara" (u originalu "This 
land is our land: the fight to re-
claim the commons"), za koji nam 
je pravo prikazivanja ljubazno us-
tupio producent Zaklada za obrazo-
vanje medija (Media Education 
Foundation iz SAD-a).   
Sjedeći na travi pored košarkaškog 
igrališta, i mali i veliki, i stari i 
mladi i, žene i muškarci, doznali su 
nešto više o dobrima koje im "za 
šaku dolara" sve više otimaju pri-
vatni korporativni interesi, ali i do-
bili pokoji pozitivan savjet na koji 
ih način u tome spriječiti, budući 
da upravo pravo na zajednička do-
bra stječemo svojim rođenjem, a ne 
iznosom na bankovnom računu.
Prisvajanje odnosno privatizacija za-
jedničkih dobara u pravilu započi-
nje od zemlje i prirode - šuma, mi-
neralnih sirovina, voda i sl., na ko-
jima korporacije zarađuju ogromne 
količine prihoda, a narod uvijek iz-
vuče deblji kraj. Privatno preuzima-
nje onoga što je nekada pripadalo 
svima nama prikazuje se kao na-
predak za čovječanstvo.  
Istraživanja su pokazala da je go-
tovo 1/4 svjetske biomase (šuma, 
usjeva, biljaka...) pretvorena u ro-
bu i prodaje se na tržištu! Privatno 
preuzimanje onoga što je nekada 

pripadalo svima nama prikazuje se 
kao napredak za čovječanstvo, iako 
se potom nameće jedino logično pi-
tanje - koja je cijena tog "razvoja"?
Ne "ograđuje" se samo priroda, ne-
go i kultura i znanje, iako je to mo-
žda nekima teško pojmiti. Radijska 
i televizijska koncesija nekad je zna-
čila da koncesionari moraju zauz-
vrat javnosti pružiti točno određeni 
i veoma visoki postotak tzv. javno 
korisnog sadržaja. Bilo bi zanim-
ljivo istražiti kakvi su ti postoci i 
što sve ulazi u domenu takvog sadr-
žaja danas, kad smo svjedoci gole-
me količine reklama i raznog dru-
gog "opijuma za mase" koji je pre-
uzeo medijski prostor. Korporati-
vno "ograđivanje" nastavlja hrabro 
dalje i polako se infiltrira u najra-
šireniji medij današnjice – Internet, 
čija se otvorenost i demokratičnost 
iz korporativnog kuta ne gleda kao 
vrlina nego kao prijetnja.
Zakoni o zaštiti autorskih prava uze-
li su maha u svim sferama društva, 
sve u zaštitu korporativnog profita. 
Tako je npr. McDonalds zaštitio pre-
fiks "Mc", jedne novine htjele su 
zaštititi riječ "Glas" u nazivima no-
vina, a pod zabranom su i NBC-
ova zvona, tako da se morate paziti 

i kad svirate glazbene instrumente! 
Da su današnji zakoni na snazi ta-
da, djela pop umjetnika Andyja War-
hola vjerojatno ne bi ni postojala. 
Isto vrijedi i za glazbu, u kojoj su 
mnogi žanrovi proizašli kao devi-
jacije i obrade postojećih žanrova.
Argument koji mnogi protivnici za-
jedničkih dobara ističu je da su za-
jednička dobra neefikasna i da se 
radi o propalom modelu upravlja-
nja resursima. Međutim, prava tra-
gedija događa se kad tržište pre-
uzme i "ogradi" zajednička dobra i 
antisocijalne zlouporabe koje se ta-
da javljaju. Moguće je efikasno up-
ravljati zajedničkim dobrima, sve je 
samo stvar organizacije i ljudskog 
kolektivnog napora. 
Nadamo se  da  ćemo "filmove  na 
solarni pogon" gledati i iduće godi-
ne na još jednoj projekciji pod zvje-
zdanim ljetnim nebom u našem dvo-
rištu, još uvijek javnom dobru ko-
jim upravlja grad, dok se 110 razli-
čitih udruga još uvijek "bori" pret-
voriti ga u zajedničko dobro kojim 
bi upravljali na demokratski način 
u suradnji s gradskim  vlastima. 

Ivan Divković i Rudija Pavličević



U mjesecu srpnju 2012. godine primili smo ukupno 22 poziva gra ana nađ  
Zeleni telefon, od toga otpad 8, vode 5, ivotinje 4, buka 2, zrak 1, gradnjaž  
1 i  razno 1.  U  mjesecu  kolovozu 2012. godine primili  smo ukupno 15 
poziva gra ana, od toga razno 4, otpad 4, vode 3, zrak 2 i buka 1.đ

NASTAVAK SLU AJA NELEGALNOG ODLAGANJA MULJA UČ  
OP INI MEDULINĆ

Bu a d.o.o. dobila nalog od Inspekcije za tite okoli a za uklanjanjež š š  
mulja do 15. rujna 2012., ali odlu ila da ga ne e ukloniti?!č ć

Tijekom mjeseca svibnja 2012. go-
dine  izvijestili  smo  vas  o  nesav-
jesnom odlaganju mulja u prirodu i 
okolišu na području Medulina. Tada 
smo vas izvijestili  i  o tome kome 
smo se sve obratili za odgovor i rje-
šenje ovog slučaja. U ovom slučaju 
bili  su  to  Općina  Medulin,  tvrtka 
Buža d.o.o., Zavod za javno zdrav-
stvo Istarske županije i Inspekcija 
zaštite okoliša. Na našu e-mail ad-
resu došli su šturi i nepotpuni odgo-
vori,  što bi se reklo jednostavnim 
žargonom "prebacivanje loptice". 
Podsjetimo, u dopisu od Općine Me-
dulin i općinske tvrtke Buža d.o.o. 
bilo je navedeno da je prije bilo ka-
kvog  zahvata  napravljena  Studija 
procjene utjecaja na morski okoliš 
produbljivanja luke Medulin, kao i 
mogućnost odlaganja iskopanog ma-
terijala u more ili na kopno, što je 

jedino  pozitivno  u  ovom  slučaju. 
Na pitanje zašto su mulj odložili na 
za to nedopušteno mjesto u okoli-
šu, a ne na odlagalište otpada, na-
vode: "Zbog vremenskih uvjeta, spo-
rog sušenja mulja i početka turisti-
čke sezone, kao i nemogućnosti de-
poniranja tako tekućeg - neprosu-
šenog mulja na odlagalište komu-
nalnog otpada, primorani smo od-
ložiti isti radi daljnjeg prosušivanja 
na neko prihvatljivije mjesto u od-
nosu na mjesto gdje se do tad na-
lazilo (na Rivi). " 
Dobili smo i dopis Zavoda za jav-
no zdravstvo IŽ - Službe za zdrav-
stvenu ekologiju u kojem navode da 
je mulj uzorkovan u luci Medulin i 
da su pojedinačni uzorci objedinje-
ni i homogenizirani te je iz njih iz-
dvojen reprezentativni uzorak koji 
je  podvrgnut  evaluaciji.  U dopisu 

Zavoda  navodi  se  i  da  je  analiza 
mulja i pripadajućeg eluata izvrše-
na na parametre iz Pravilnika koji 
se odnosi na načine i uvjete odla-
ganja otpada na odlagališta otpada: 
"...rezultati i mišljenje odnose se na 
mogućnost odlaganja na službena  
odlagališta otpada, a ne na javne  
površine".  Također dodaju da ZZ-
JZ IŽ ne raspolaže podacima o ka-
snijim mjestima odlaganja mulja ko-
ji  dolaze na ispitivanje, budući da 
to nije njihov djelokrug. Zaključu-
jemo da Zavod nije uopće uzeo uzo-
rak  mulja  odloženog na  nedozvo-
ljeno mjesto. U navedenoj rečenici 
vidljivo je  da Zavod ne preuzima 
nikakvu odgovornost, što nije ni za 
očekivati, ali jasno daje na znanje da 
je u ovom slučaju prekršen Zakon 
o otpadu (NN178/04) prema koje-
mu se otpad smije skladištiti, opo-
rabljivati  i/ili  zbrinjavati  samo  u 
građevinama i uređajima određeni-
ma za tu namjenu.
U izvještaju Zavoda  zabrinjavala nas 
je još jedna neodređena,  a, prema 
našem mišljenju, svakako nelogič-
na rečenica: "Ne očekuju se negati-
vne posljedice odlaganja takve vr-
ste otpada". Sukladno tome, postav-
ljamo iduća pitanja, vjerujemo i u 
ime građana Medulina i okolice: je 
li zdravlje stanovnika Općine Me-
dulin koji žive, šetaju svoje pse ili 
beru šparoge i gljive na tom pod-
ručju ipak u opasnosti? Što mogu 
očekivati, odnosno što bi moglo po-
spješiti, kiša, vjetar, da taj otpad po-
stane opasan po njihovo zdravlje?
Do kraja svibnja, ali ni lipnja 2012. 



godine  nismo  dobili  odgovor  od 
Inspekcije zaštite okoliša, ali smo, 
nažalost, na Zeleni telefon u srpnju 
2012. godine dobili novu prijavu sta-
novnika Općine Medulin. Izlaskom 
na teren, još jedan stravičan prizor. 
Ne samo da je odložen mulj i to ovaj 
put u neposrednoj blizini obiteljskih 
kuća, već je i sustavno uništena šu-
ma da bi se napravilo mjesta za od-
laganje. Fotografije nove, kao i sta-
re lokacije, kao i sve službene do-
pise, odgovore od Općine, Buže d.o.o 
i Zavoda po hitnom smo postupku 
proslijedili Inspektorici koja je po-
tom konačno izašla na teren i de-
tektirala problem. Krajem srpnja, toč-
nije 23.07.2012. godine, na adresu 
udruge došla je Obavijest o utvrđe-
nom činjeničnom stanju odjela Ins-
pekcije zaštite okoliša za Istru i to 
za obje prijavljene lokacije. Prema 
navodima iz ovog službenog spisa, 
utvrđena je povreda Zakona o otpa-
du te se trgovačkom društvu Buža 
d.o.o. naređuje da sa spornih loka-
cija otkloni mulj i to najkasnije do 
15. rujna 2012. godine. Također se 
navodi da se radi o neopasnom ot-
padu koji je trebalo odložiti na pri-
mjereno odlagalište. Zaključak Oba-
vijesti  glasi:  "Zbog odlaganja  ot-
pada na  mjestu  koje  nije  legalno  
odlagalište otpada, protiv trgovač-
kog  društva  Buža  d.o.o.  Medulin  
kao investitora odmuljivanja medu-
linskog zaljeva  podnesen je  optu-
žni  prijedlog Prekršajnom sudu u  
Puli." 
Budući da je danas kad pišemo ovaj 
tekst, 25. rujan 2012. godine, odno-
sno da je rok za otklanjanje mulja 
prošao prije 10 dana, nazvali smo 

direktora  Buže  d.o.o.  s  namjerom 
da ga pitamo o učinjenom. Javila 
nam se njegova tajnica koja nam je 
objasnila da je direktor na sastanku 
te da nam ona ne može dati nika-
kav odgovor na naš upit, obećavši 
da će nas netko u vrlo kratko vrije-
me nazvati. Nitko nije nazvao, što 
nas je primoralo da još jednom iza-
đemo na teren te da obiđemo spor-
ne lokacije na kojima se nalazi mulj. 
Mislimo da fotografije koje stoje uz 
ovaj tekst govore više od riječi. Ali, 
ipak, mulj nije uklonjen i još uvi-
jek se nalazi u okolišu. Što to go-
vori o odgovornosti počinitelja koji 
je prekršio Zakon o otpadu? Bez ob-
zira na nalog Inspekcije zaštite oko-
liša, izgleda da Buža d.o.o. ne smat-
ra da je njezina dužnost otkloniti i 
na ispravan način skladištiti otpada 
za  na  to  predviđeno  odlagalište?! 
Ili, nisu imali vremena jer ih je "pri-
tisnula" turistička sezona, pa su mo-

žda građane Medulina i turiste vo-
dili u obilazak ovih lokaliteta koji 
govore o naporima i brizi za oču-
vanje prirode i okoliša.    
Kao voditeljica Zelenog telefona i 
autorica ovog teksta moram nagla-
siti da mi je jako žao što si je netko 
uopće dozvolio prekršiti  zakon na 
ovako nesavjesan način, skrivajući 
se iza navoda kao što su "samo dok 
se ne osuši, zbog turističke sezone, 
znate to je vađenje nas jako puno 
koštalo, podigli smo kredit od cca 
milijun kuna, a cijelo uređenje rive 
košta nas 6 milijuna kuna..."
Dakle, novac je još jednom oprav-
dan argument za zagađivanje oko-
liša i prirode i ugrožavanje zdravlja 
stanovnika Općine Medulin, a u ovom 
slučaju i inozemnih gostiju, budući 
da je slučaj svoj epilog imao u srcu 
turističke sezone.

Rudija Pavličević

Aktivnosti Zelene Istre financijski podržavaju



Poklon paketi Zelene Istre
Kupnjom ovih  eko  poklon  paketa  poma ete  kampanjama udruge Zelena Istra  te  vam ovim putemž  
nudimo znatnu u tedu prilikom kupnje na ih proizvoda. š š

Poklon paket, po cijeni od 60,00 kn, sadr ava: ž platnenu torbu pod nazivom " umska vila" ili "Stablo"Š  
za iji je dizajn zaslu an poznati modni dizajner Robert Sever. Torbe su nastale tijekom kampanje uč ž  
organizaciji Zelene Istre "Plasti no nije fantasti no" s ciljem upoznavanja hrvatskih gra ana s velikimč č đ  
problem zaga enja okoli a upravo plasti nim vre icama;  đ š č ć dje ju majicuč  plave boje s likom morske 
medvjedice pod nazivom "Morski ovik" č ili majicu za odrasle s likom istarske koze u crvenoj i crnoj boji 
"Ne treba  biti superjunak da spasi  planet!"š š . Dizajn je osmislio pulski tatoo majstor i strip crta  Fetti.č  
Likovi na majicama imaju za cilj skrenuti pozornost na ugro ene vrste, kao to je morska medvjedica,ž š  
kao i na doma e autohtone sorte, budu i da su neke, kao to je na a istarska koza, na alost, izumrle;ć ć š š ž  
alicu za kavu ili ajš č  s likom istarske koze koju je tako er dizajnirao Fetti. đ

Sve navedene proizvode mo ete kupiti i pojedina nož č  i to po idu im cijenama:ć

Majica od 45,00 do 50,00 kuna, ovisno o tome radi li se o dje joj ili majici za odrasleč

Platnena torba 30,00 kn
alica 10,00 knŠ

Ukoliko ste zainteresirani za kupovinu nekog od navedenih proizvoda javite nam se na jedan od gore 
navedenih kontakata, a  kako izgledaju neki od na ih proizvoda pogledajte na fotografiji ni e. Unaprijedš ž  
vam zahvaljujemo na podr ci!š


